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Naar aanleiding van het eindverslag op bovenvermeld wetsontwerp 12 929 
voldoet de ondergetekende, mede namens de Minister van Onderwijs en 
Wetenschappen en de Minister van Landbouw en Visserij \ gaarne aan het 
verzoek van de vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen om de 
in dit verslag gestelde vragen en opmerkingen te beantwoorden. 

Het criterium van de vraag op de arbeidsmarkt 

De ondergetekenden hebben er kennis van genomen dat in de vaste com-
missie nagenoeg algemeen bevreemding bestond omtrent de bij nota van 
wijziging aangebrachte toevoeging bij artikel 3ter, die de Minister de be-
voegdheid geeft om bij de vaststelling van een numerus fixus tevens de ont-
wikkeling op de arbeidsmarkt in zijn overwegingen te betrekken. Deze be-
vreemding vindt volgens het eindverslag zijn grond in de introductie van 
een zo structureel element in een wet die een zeer beperkte geldigheidsduur 
heeft en waarin tot nu toe de beschikbare onderwijscapaciteit voor de in-
schrijvingsbeperking het enige criterium is geweest. 

De ondergetekenden menen dat wellicht enig misverstand is ontstaan om-
trent de bedoeling die hun met de introductie van dit nieuwe element in dit 
wetsontwerp voor ogen staat. 

Reeds in de memorie van toelichting op wetsontwerp 12 929 is er op ge-
wezen, dat het in komende jaren niet uitgesloten moet worden geacht dat de 
bestaande onderwijscapaciteit van een studierichting die een opleiding 
biedt voor specifieke maatschappelijke beroepen in overeenstemming 
wordt geoordeeld met de maatschappelijke behoefte aan afgestudeerden in 
die studierichting, maar dat de vraag naar toelating tot deze studierichting 
daar ruim boven uit gaat. Daaraan werd toegevoegd dat bij een doorzetten-
de tendens van deze ruime vraag beslist moet worden over het al dan niet 
uitbreiden van de onderwijscapaciteit. 

Een negatieve beslissing kan in dit verband gebaseerd zijn opdeoverwe-
ging dat uitbreiding van de onderwijscapaciteit in de bedoelde studierich-
ting een weinig efficiënte besteding van de beschikbare middelen zou zijn. 

1 Waar in deze nota sprake is van de onderge-
tekenden, worden daarmede derhalve tevens 
de beide genoemde Ministers bedoeld. 

5 vel Tweede Kamer, zitting 1974-1975,12 929, nrs. 13-14 1 



Immers bij uitbreiding of zelfs handhaving van de onderwijscapaciteit van 
zulk een specifieke studierichting zou voor komende jaren een onverant-
woorde claim worden gelegd op personele en materiële middelen, die op 
andere en vooral efficiëntere wijze zouden kunnen worden besteed. Veeleer 
zal het in de rede liggen ter beschikking staande of komende middelen aan 
andere studierichtingen ten goede te doen komen. Het ligt voor de hand ten 
aanzien van studierichtingen, waarbij een ernstige discrepantie is te voor-
zien tussen het aanbod van en de behoefte aan afgestudeerden en waarbij 
deze afgestudeerden weinig of geen andere mogelijkheden open staan tot 
het vervullen van andere maatschappelijke beroepen dan die waarop hun 
studie is gericht, hetgeen meer spreekt naarmate de opleidingskosten van 
de studierichting hoger zijn, de inschrijving van eerstejaarsstudenten mede 
op grond van de vraag op de arbeidsmarkt te beperken. 

Dit houdt dan in, dat het voor de inschrijving van eerstejaarsstudenten be-
schikbare aantal plaatsen niet wordt uitgebreid, dan wel lager wordt gesteld 
dan in voorafgaande jaren. In het laatste geval komen middelen vrij die ge-
bruikt kunnen worden om de onderwijscapaciteit van andere studierichtin-
gen in het wetenschappelijk onderwijs, met name wanneer deze opleiden tot 
beroepen met substitutiemogelijkheden, te vergroten. 

Uit het concept-artikel 3ter blijkt, dat de ondergetekenden het criterium 
van de vraag op de arbeidsmarkt alleen mede in de overwegingen tot vast-
stelling van een numerus fixus willen betrekken indien sprake is van een stu-
dierichting waarvoor de Academische Raad een numerus fixus op grond van 
een beperkte onderwijscapaciteit heeft geadviseerd. In deze koppeling ligt 
een aanzienlijke beperking besloten voor de toepassing van het criterium 
van de arbeidsmarkt. 

Volgens dit artikel dient de Minister uiterlijk 1 juni een besluit tot vaststel-
ling van het aantal eerstejaarsstudenten te nemen. Betrekt hij tevens in zijn 
overwegingen de ontwikkeling op de arbeidsmarkt in de desbetreffende stu-
dierichting, dan dient hij ten minste dertig dagen daaraan voorafgaande van 
zijn voornemen mededeling te doen aan de Staten-Generaal. 

De introductie in deze tijdelijke wetgeving van de vraag opdearbeids-
markt zien zij als een eerste stap, die nadere uitwerking zal vinden in een 
nieuw systeem van hoger onderwijs. Zij hopen in de tweede helft van het 
jaar 1975 de reeds meermalen toegezegde beleidsnota's te kunnen indienen, 
waarbij zij ook de beleidsmaatregelen zullen betrekken, die zij nodig achten 
op grond van het op 24februari j l . aan de voorzitter van de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal toegezonden rapport inzake 'Ontwikkelingslijnen in 
aanbod en behoefte van academici tot 1990'. Daarbij zal worden uiteengezet 
in hoeverre een numerus fixus een blijvende factor zal zijn in een ander stel-
sel van hoger onderwijs. Hierop vooruitlopende willen zij wel opmerken dat 
zij niet vermogen in te zien hoe een nieuw systeem van hoger onderwijs te 
ontwikkelen is, waarin mede gelet op de beschikbare middelen, het pro-
bleem van de arbeidsmarkt geen rol zou spelen. 

Gezien de tijd, die de discussie over deze voor het hele onderwijs van be-
lang zijnde beleidsnota's zal vergen, achten de ondergetekenden het niet 
verantwoord nog langer te wachten met het leggen van een wettelijke basis, 
die het treffen van maatregelen op grond van de ontwikkeling op de arbeids-
markt voor enige studierichtingen mogelijk zal maken. Het gaat hierbij om 
de studierichtingen der geneeskunde, diergeneeskunde, tandheelkunde, far-
macie en mogelijk nog enkele andere. Zij willen nog eens benadrukken van 
de bedoelde bevoegdheid alleen gebruik te zullen maken indien: 
a. op wetenschappelijk verantwoorde wijze kan worden vastgesteld dat er 
ruime overschotten zullen zijn; 
b. de vaststelling jaarlijks zal gebeuren, waardoor een bijstelling van de toe-
lating mogelijk is; 
c. bij de bepaling van passende arbeidsplaatsen uitdrukkelijk met substitu 
tie-mogelijkheden wordt rekening gehouden; 
d. het met name gaat om afgestudeerden in specifiek beroepsgerichte dure 
studierichtingen, voor wie niet voldoende bij hun opleiding passende ar-
beidsplaatsen beschikbaar zijn. 
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Ter aanvulling op deze algemene beschouwing willen de ondergeteken-
den gaarne nog nader ingaan op de gestelde vragen en opmerkingen. 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. hebben gevraagd naar 
de praktische betekenis van de voorgestelde nadrukkelijke vermelding van 
het criterium der ontwikkeling op de arbeidsmarkt. Zoals uit de hierboven 
gegeven beschouwing zal zijn gebleken kan inderdaad de noodzaak zich 
voordoen de bestaande onderwijscapaciteit in bepaalde studierichtingen 
niet meer ten volle te gebruiken. In zo'n situatie zal een reallocatie van de be-
schikbare middelen moeten plaatsvinden, hetzij door en binnen de betrok-
ken instelling, hetzij in het kader van de meerjarencijfers tussen instellingen 
van wetenschappelijk onderwijs onderling. Het is duidelijk dat dergelijke 
verschuivingen niet abrupt in enig jaar kunnen plaats vinden, maar dat hier 
sprake moet zijn van een beleid op middellange of lange termijn. Het nog op 
te richten Onderwijs Planbureau heeft op dit gebied een taak te vervullen. 

De leden behorende tot de fracties van de K.V.P., A.R.P. en C.H.U. vroegen 
zich tevens af of de meeste opleidingen niet beroepsgericht en gespeciali-
seerd zijn. Uit het rapport 'Ontwikkelingslijnen in aanbod en behoefte van 
academici tot 1990' (kamerstuk 13 323) blijkt o.a. bij rechtsgeleerdheid, eco-
nomische wetenschappen en sociaal-culturele wetenschappen dat de afge-
studeerden in velerlei sectoren werkzaam zijn en dat bovendien een groot 
aantal afgestudeerden geen duidelijke relatie constateert tussen opleiding 
en werkkring. Hieruit blijkt volgens de ondergetekenden dat bij genoemde 
studierichtingen ruime substitutiemogelijkheden aanwezig zijn. Bij beroeps-
gerichte opleidingen, zoals geneeskunde en tandheelkunde, zijn geen sub-
stitutiemogelijkheden aanwezig, zodat juist voor deze studierichtingen het 
aanbod afgestemd moet worden op de behoefte, mede omdat deze ook de 
relatief dure opleidingen zijn. 

De ondergetekenden zijn verder van mening dat bij de behoefteramingen 
voor dergelijke studierichtingen, voor zover mogelijk, rekening gehouden 
zal moeten worden met effecten die voortvloeien uit het verkeer met de om-
ringende EG-landen. 

Op de vraag van de leden van de P.v.d.A.-fractie of de bewindslieden me-
nen dat op dit moment reeds voldoende basis aanwezig is voor het voeren 
van een structureel beleid met daarbij behorende bevoegdheden voorde 
overheid, en op hetgeen daarna met betrekking tot het rapport 'Ontwikke-
lingslijnen in aanbod en behoefte van academici tot 1990' wordt gesteld, 
herhalen de ondergetekenden, dat de introductie van het criterium: de vraag 
op de arbeidsmarkt, een eerste stap is, waarmede, gezien de thans beschik-
bare gegevens, huns inziens niet langer gewacht kan worden en dat bij een 
nieuw stelsel van hoger onderwijs het probleem van de arbeidsmarkt zeker 
een rol zal spelen ten aanzien van verantwoorde studiemogelijkheden. 

Een belangrijk punt is, dat in het meergenoemde rapport, ondanks het 
streven in de behoefteraming fouten van onderschatting te vermijden, de 
(wellicht lage) raming van het aantal studenten toch uitkomt op een aanbod 
van academici dat aanzienlijk boven de (wellicht hoog) geraamde behoefte 
ligt. Dit is naar de mening van de ondergetekenden voldoende reden om, 
vooruitlopend op toekomstige maatregelen, voor de daarvoor in aanmer-
king komende studierichtingen tot een wettelijke regeling te komen zoals 
door hen wordt voorgesteld. 

Op de vraag of de voorgestelde en in overweging zijnde wijzigingen in het 
onderwijsstelsel als geheel en die voor het hoger onderwijs binnen de oor-
spronkelijk voorgestelde werkingsduur van wetsontwerp 12 929 in het parle-
ment zullen zijn behandeld, respectievelijk aan het parlement zullen zijn 
voorgelegd, wijzen de ondergetekenden nogmaals op hun voornemen de 
desbetreffende beleidsnota's in de loop van de tweede helft van het jaar 
1975 bij de Staten-Generaal in te dienen. 

Op de vraag van deze leden, of niet de mogelijkheid bestaat dat de grote 
onzekerheden en de wetenschappelijke reserves waarmee de ramingen van 
het Centraal Planbureau omgeven zijn in diezelfde termijn belangrijk zullen 
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zijn teruggebracht, is moeilijk een exact antwoord te geven. Zoals gezegd 
achten zij voldoende reden aanwezig voor de door hen voorgestelde wette-
lijke regeling, zelfs al neemt men ten aanzien van de beschikbare prognoses 
enig voorbehoud in acht. Ook al zullen deze prognoses periodiek zorgvuldig 
moeten worden bijgesteld, de ondergetekenden achten de ramingen van het 
Centraal Planbureau voldoende betrouwbaar voor het door hen ontwikkelde 
beleid. 

De vraag van de leden van de fractie van de V.V.D. of het voorgestelde ar-
beidsmarktcriterium inderdaad de mogelijkheid opent dat de beschikbare 
onderwijscapaciteit in bepaalde studierichtingen niet meer ten volle zal wor-
den benut, is reeds eerder in deze nota bevestigend beantwoord. 

Deze leden hadden er nota van genomen, dat de Minister in zijn Nijmeeg-
se rede van 15 mei 1974 een tiental beleidslijnen heeft aangegeven, waaraan 
zij de vraag verbonden of de Minister in Nijmegen sprak als particulier per-
soon dan wel als vertolker van een kabinetsstandpunt. 

De in Nijmegen gehouden rede vond plaats in het kader van het tiende lus-
trum van de Katholieke Universiteit. Zij bood naast het geven van algemene 
beschouwingen over de ontwikkeling van het wetenschappelijk onderwijs 
ook de gelegenheid enige opvattingen naar voren te brengen, die vastere 
vorm zullen krijgen in de eerder genoemde beleidsnota's. In dit verband mo-
ge er op worden gewezen, dat de essentie van hetgeen gezegd werd ook is 
vermeld in toelichtende stukken behorende bij de begroting van het Ministe-
rie van Onderwijs en Wetenschappen voor het dienstjaar 1975. 

De tot de fractie van de V.V.D. behorende leden plaatsten vervolgens bij 
de grafieken 9 en 12 in het rapport 'Ontwikkelingslijnen in aanbod en be-
hoeftevan academici tot 1990'enige vraagtekens. De ondergetekenden wij-
zen erop dat in grafiek 9 inzake het verband tussen aantallen studenten en 
het nationaal inkomen de aantallen studenten voor 1980 en 1990 niet bere-
kend zijn via extrapolatie; de aantallen zijn slechts weergegeven tegen de 
achtergrond van de ontwikkeling in de voorgaande jaren. 

Duidelijk blijkt dan ook dat de aantallen studenten niet op de regressielijn 
liggen, maar aanzienlijk lager. Een mogelijke verklaring hiervoor kan ge-
zocht worden in het feit dat bij de berekening van de studentenaantallen re-
kening is gehouden met demografische factoren en met een verkorting van 
de studieduur. Grafiek 12 inzake het aantal academici met beroep en het na-
tionaal inkomen moet evenmin gezien worden als een berekening van de 
aantallen academici met beroep; het is veeleer een globale benadering, 
naast de gedetailleerde benadering (per studierichting) en de benadering uit-
gaande van de produktie van goederen en diensten (rekening houdende met 
bedrijfsgrootte en arbeidsproduktiviteit). 

Deze leden vroegen tevens om een overzicht van de sinds 1945 gemaakte 
prognoses van de studentenaantallen. Bijgevoegde grafiek geeft hier een il-
lustratief beeld van.2 

De oorzaak van de onderschattingen moet allereerst gezocht worden in 
het feit dat pas aan het einde van de jaren 50 een stijging van betekenis in-
zette die bovendien zodanig escaleerde dat een ongeremde voortzetting 
over een langere periode niemand waarschijnlijk voorkwam. Tegen de ver-
wachting in bleef echter de belangstelling voor het wetenschappelijk onder-
wijs groeien en bovendien begon aan het einde van de jaren '60 de invloed 
mee te spelen van een versnelling in de toestroming naar het v.h.m.o. 

Bij de laatste studentenraming (1974), gevoegd bij de nota meerjarencij-
fers 1975-1978, is rekening gehouden met de mogelijke consequenties van 
de herstructurering. Dit laatste geeft uiteraard een extra onzekerheid ten 
aanzien van de raming van de totale aantallen studenten. 

2 'De toekomstige ontwikkeling van het aantal 
studenten bij het wetenschappelijk onderwijs' 
CSO, 1971. 
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Grafiek 9 
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5 'De toekomstige ontwikkeling van het aantal studenten bij het wetenschappelijk onderwijs', 
CSO, 1970. 
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De leden behorende tot de fractie van de V.V.D. vroegen zich tevens af waar-
op de schatting van de behoefte aan 29 800 artsen in 1990 berust. De onder-
getekenden wijzen er op dat in het meergenoemde rapport is uitgegaan van 
de raming van de Commissie voor Statistisch Onderzoek (CSO) van de Aca-
demische Raad (1968). 

Voorde behoefte werd door de CSO uitgegaan van 1.4 arts per 1000inwo-
ners in 1982. Daarbij werd de behoefte aan huisartsen gesteld op 1 arts per 
2200 inwoners (= 0,45 per 1000 inwoners), de behoefte aan specialisten op 1 
per 2000 inwoners (= 0,5 per 1000 inwoners) en die aan sociaal geneeskun-
digen en overige artsen op 1 per 2200 inwoners (= 0,45 per 1000 inwoners). 

Opgrond van gegevens per 1 januari 1974 van de Artsenregistratie blijkt, 
dat de normdichtheid van 1,4 arts per 1000 inwoners in de loop van 1973 be-
reikt en overschreden is. De artsendichtheid bedroeg namelijk op die datum 
1,43 tegen 1,36 een jaar eerder. 

Het artsenbestand per 1 januari 1974 was als volgt samengesteld: huisart-
sen 4700 (1 arts per 2870 inwoners), specialisten 6500 (1 per 2070 inwoners), 
sociaal geneeskundigen 1150 (1 per 11 800 inwoners) en overige artsen 7000 
(1 per 1940 inwoners). 

Wanneer ervan wordt uitgegaan, dat deze norm-dichtheden voor huisart-
sen en specialisten worden aangehouden en die voor de sociaal geneeskun-
digen en overige artsen wordt verhoogd tot het huidige niveau van 0,6, dan 
zou de totale artsendichtheid binnen de thans bestaande gezondheidszorg-
structuur 1,55 moeten bedragen. 

Wordt rekening gehouden met de huidige beleidsuitgangspunten en de in 
de Structuurnota Gezondheidszorg geschetste ontwikkeling dan wordt voor 
1982 de volgende opbouw wenselijk geacht: huisartsen 6500(1 per 2200 in-
woners), specialisten 8400 (1 per 1700 inwoners), sociaaal geneeskundigen 
2000(1 per 7100 inwoners) en overige artsen 8400(1 per 1700 inwoners). 

Bij de sociaal geneeskundigen is rekening gehouden met 1 bed rijf s-/verze-
keringsgeneeskundige per 3000 werknemers, 1 sociaal geneeskundige per 
20 000 inwoners voor de algemene gezondheidszorg en 1 sociaal genees-
kundige per 40 000 inwoners voor de jeugdgezondheidszorg. 

De totale behoefte voor 1982 komt dan uit op een dichtheid van 1,8 arts 
per 1000 inwoners. Deze behoefte zal volledig gedekt kunnen worden door 
het in dat jaar aanwezige aanbod van artsen. 

Voor 1990 wordt, rekening houdend met een toenemend dienstverband, 
een behoefte van 2,0 arts per 1000 inwoners geraamd. Bij deze dichtheid zul-
len vrijwel alle artsen in dienstverband werkzaam zijn. Uitgaande van een 
toelating van 1750 eerstejaarsstudenten, zal het aanbod in 1990 ruimschoots 
voldoende zijn om aan deze behoefte te voldoen. 

Voor wat betreft de behoefte aan tandartsen verwijzen de ondergeteken-
den eveneens naar het meergenoemde rapport. Uitgegaan is van een dicht-
heid van 0,4 tandartsen per 1000 inwoners. 

Hierbij is rekening gehouden met het huidige voorzieningenpakket aan 
tandheelkundige hulp, en is uitgegaan van de voorwaarden dat voldaan is 
aan een gelijkmatige spreiding van tandartsenpraktijken over het land en 
een evenredige verdeling van ziekenfonds- en particuliere patiënten over de-
ze praktijken. 

Omtrent de ramingen van de behoefte aan artsen, tandartsen en apothe-
kers heeft ambtelijk overleg plaatsgevonden met het Ministerie van Volksge-
zondheid en Milieuhygiëne. 

In antwoord op de vraag van de leden van de fractie der P.P.R. omtrent de 
doelstelling van het onderwijs verklaren de ondergetekenden in te stemmen 
met de genoemde doelstelling van het regeringsbeleid, namelijk spreiding 
van inkomen, macht en ook kennis. In het bijzonder met dit laatste achten de 
ondergetekenden een in te stellen numerus fixus voor dure studierichtingen 
in overeenstemming. Met dezelfde hoeveelheid middelen kunnen namelijk 
meer studenten opgeleid worden in relatief goedkope studierichtingen. Op 
deze wijze wordt ook voldaan aan de doelstelling: spreiding van inkomen. 
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De vraag van deze leden omtrent het verband tussen salariëring en aantal-
len beroepsbeoefenaren, respectievelijk salariëring en vraag naar scholing, 
kunnen de ondergetekenden niet beantwoorden omdat daarover gegevens 
ontbreken. 

De leden behorende tot de fractie van de P.P.R. hebben vervolgens de aan-
dacht gevestigd op de wijze waarop de behoeften op de arbeidsmarkt bere-
kend zijn. Zij vroegen zich af of rekening is gehouden met arbeidstijdverkor-
ting. De ondergetekenden zijn van mening dat impliciet inderdaad rekening 
is gehouden met arbeidstijdverkorting. De ramingen zijn namelijk gebaseerd 
op extrapolaties van historische gegevens. Deze gegevens bevatten de 
werktijdverkorting die toen plaats heeft gevonden, zodat een extrapolatie 
van de cijfers van de volkstellingen tevens inhoudt een extrapolatie van de 
arbeidstijdverkorting. 

Expliciet is met arbeidstijdverkorting rekening gehouden bij de studierich-
ting geneeskunde. Verondersteld is namelijk dat in 1990 vrijwel alle medici 
in dienstverband werkzaam zijn. 

De tot de fractie van de C.P.N, behorende leden zijn van mening dat een in-
grijpende maatregel als hier bedoeld een uitgebreide voorbereiding vereist. 
De ondergetekenden kunnen dit volledig onderschrijven. De behoefteramin-
gen zullen dan ook voortdurend bijgesteld moeten worden in overleg met al-
len die daarbij betrokken zijn. Allereerst zal dan echter geaccepteerd moeten 
worden dat de arbeidsmarkt een rol gaat spelen bij de toelating van eerste-
jaarsstudenten. Dit laatste zal vooral gelden voor studierichtingen waar de 
substitutiemogelijkheden gering zijnen die bovendien bijzonder duur zijn. 

De door de laatstgenoemde leden geuite vrees voor structurele studenten-
stops voor het gehele onderwijs is ongegrond. Duidelijk is gesteld dat 
slechts bij enkele studierichtingen de arbeidsmarkt een rol mag spelen (nl. 
relatief dure en specifiek gerichte studierichtingen met zeer geringe substi-
tutiemogelijkheden). Het voorgaande heeft dan bovendien als doel om zo-
veel mogelijk studenten met de beschikbare middelen een verdere opleiding 
te geven. Dit heeft volgens de ondergetekenden in totaliteit eerder een ver-
ruiming van de studiemogelijkheden dan een beperking van de studiemoge-
lijkheden tot gevolg. 

Voor de overige vragen en opmerkingen van de leden van de fractie der 
C.P.N, mogen de ondergetekenden verwijzen naar het voorgaande. 

De leden behorende tot de fractie van DS'70 merken op dat de aanwijzin-
gen voor mogelijkheden tot beroepsuitoefening voor academici globaal en 
weinig betrouwbaar zijn. De ondergetekenden gaven reeds eerder te kennen 
dat de beschikbare gegevens huns inziens voldoende betrouwbaar zijn voor 
de ontwikkeling van hun beleid. Voor studierichtingen waarbij aanzienlijke 
substitutiemogelijkheden aanwezig zijn zal geen rekening gehouden behoe-
ven te worden met bepaalde ontwikkelingen op de arbeidsmarkt. Voor stu-
dierichtingen waarbij substitutiemogelijkheden ontbreken lijkt een schatting 
van de behoefte, in overleg met de daarvoor in aanmerking komende des-
kundigen, zeker mogelijk. Uiteraard zal een dergelijke schatting regelmatig 
bijgesteld moeten worden. 

Wat betreft de opmerking van deze leden omtrent het Onderwijs Planbu-
reau kunnen de ondergetekenden mededelen dat de voorbereiding van een 
wetsontwerp in een gevorderd stadium verkeert. 

Met het gestelde door de leden behorende tot de fractie van het G.P.V. 
kunnen de ondergetekenden voor een belangrijk deel instemmen. De onder-
getekenden achten het echter niet gewenst een blijvend karakter aan de 
Machtigingswet te geven. Eerst zal het beleid ten aanzien van de toekomsti-
ge ontwikkeling van het hoger onderwijs gestructureerd moeten worden. 

Wat betreft de vraag van deze leden of het geen aanbeveling verdient de 
werkgroep 'raming aanbod en behoefte academici' een permanent karakter 
te geven, kunnen de ondergetekenden mededelen dat de werkzaamheden 
van deze werkgroep zeker niet geëindigd zijn met de publikatie van haar rap-
port 'Ontwikkelingslijnen in aanbod en behoefte van academici tot 1990'. Re-
gelmatig zullen de prognoses bijgesteld en verbeterd moeten worden. Zoals 
hiervoor reeds is gesteld zal het nog op te richten Onderwijs Planbureau op 
dit gebied een taak hebben te vervullen. 
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De verlenging van de werkingsduur 

Van vele kanten in de commissie werd om een nadere toelichting gevraagd 
op de bij nota van wijziging voorgestelde verdere verlenging van de wer-
kingsduur van de wet tot 31 augustus 1978. 

Zoals reeds hierboven werd gesteld is het streven van de ondergeteken-
den erop gericht in de tweede helft van het jaar 1975 de meergenoemde be-
leidsnota's bij de Staten-Generaal in te dienen. Gezien het belang van deze 
nota's voor het hele onderwijs is te verwachten dat de discussies de nodige 
tijd zullen vergen. Voordat de invoering van concrete maatregelen hun be-
slag zullen hebben gekregen, zullen zeker enige jaren verlopen zijn. Ook de 
standvan zaken betreffende de invoering van de herstructurering van het 
w.o. en de daarbij behorende herprogrammering en de door een nieuwe 
aanpak enigszins vertraagde planning van het hoger onderwijs rechtvaardi-
gen een verlenging van de werkingsduur van de Machtigingswet tot tenmin-
ste 31 augustus 1978. Met betrekking tot de opvatting van de leden van de 
G.P.V.-fractie dat een verdere verlenging dan nu door de Regering wordt 
voorgesteld in de gegeven omstandigheden van werkelijkheidszin zou getui-
gen, verklaren de ondergetekenden, dat zij het van belang achten, dat na 
verloop van enige jaren met inachtneming van de dan bekende omstandig-
heden opnieuw een discussie over de onderhavige problematiek tussen de 
Regering en de Staten-Generaal zal plaatsvinden. 

Het capaciteitsvraagstuk 

Deleden van de V.V.D.-fractie hebben gevraagdof een dooreen universiteit 
of hogeschool geschapen mogelijkheid om met een andere programmering 
van de studie en met gelijke middelen een groter aantal studenten op te lei-
den niet logischerwijze moet leiden tot een grotere vrijheid van handelen. 
De ondergetekenden menen dat een universiteit of hogeschool de vrijheid 
heeft de grotere capaciteit, waarvan in het gestelde geval sprake is, te hante-
ren bij een aanvrage voor een numerus fixus. Is tot een bepaalde numerus 
fixus besloten dan geldt het betreffende aantal als maximum. De bereikte ca-
paciteitsverruiming kan een gevolg zijn van de toepassing van een onder-
wijstechnologie. 

De ondergetekenden stellen zich inderdaad voor om bij gelijkblijvende 
middelen te streven naar uitbreiding van de onderwijscapaciteit. Hierbij kan 
gedacht worden aan een hogere doelmatigheid, tot uiting komend in een la-
gere staf/student verhouding welke bij middelentoewijzing wordt gehan-
teerd. 

Aan de zogenaamde parkeerstudies zijn volgens de ondergetekenden eni-
ge nadelen verbonden, zoals verlenging van de studieduur voor de student, 
een groter beslag op schaarse middelen en een wachtlijstprobleem, dat de 
werkelijke situatie versluiert. 

Exact cijfermateriaal over het percentage studenten bij het wetenschappe-
lijk onderwijs dat een parkeerstudie aanvangt is momenteel niet beschik-
baar. Wel zijn de volgende gegevens bekend. Voor het studiejaar 1973/1974 
waren er circa 1000 uitgeloten. Daarvan hebben zich circa 700 personen 
weer in 1974/1975 aangemeld voor een studierichting met een numerus 
fixus. Thans is nog niet bekend hoevelen van deze 700 in het studiejaar 
1973/1974 een parkeerstudie hebben gevolgd. Uitgaande van circa 16 000 
ingeschreven eerstejaars in 1973/1974 kan het percentage parkeerstudenten 
maximaal 4,5 zijn geweest. In het studiejaar 1974/1975 zijn er circa 20 000 in-
geschreven eerstejaars en 2660 uitgeloten. In het hoger beroepsonderwijs 
zijn in het studiejaar 1974/1975 circa 30 000 eerstejaars ingeschreven. Uit 
een onderzoek van professor Hofstee (R.U. Groningen) blijkt dat van een 
aantal ondervraagde v.w.o.-eindexaminandi circa 15% in geval van uitloting 
een studie zou aanvangen aan een instelling van hoger beroepsonderwijs. 
Hierbij zij echter gewezen op het feit dat het gaat om opinies en niet om fei-
telijk gedrag en het een plaatselijk onderzoek betreft. Uit een ook in de me-
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morie van antwoord genoemd artikel van drs. Wagemakers (O-vier, jaargang 
4, nr. 4, december 1974) blijkt dat van een zekere groep uitgelote studenten 
85% zegt het volgend jaar opnieuw voor dezelfde studierichting te willen lo-
ten. Het betreft hier een groep die een bijeenkomst voor uitgelote studenten 
aan de Katholieke Universiteit te Nijmegen bijwoonde. Niet bekend is in hoe-
verre uit dit 'bescheiden onderzoek' algemene conclusies getrokken kunnen 
worden. 

In antwoord op de desbetreffende vragen van de leden van de C.P.N.-frac-
tie delen de ondergetekenden mede dat met een gemiddelde daling van de 
kosten per student beoogd wordt met gelijke middelen meer studenten op te 
vangen. Dit kan ertoe leiden dat, waar de behoefte op de arbeidsmarkt ruim-
schoots wordt gedekt, bij de middelentoewijzing wordt uitgegaan van een 
kleinere onderwijscapaciteit in bepaalde studierichtingen. Het gaat hierbij 
met name om dure opleidingen met een beperkt substitutie-effect zoals ge-
neeskunde, tandheelkunde, diergeneeskunde en farmacie. 

Ter beantwoording van de vragen van de leden van de fractie van DS'70 
wijzen de ondergetekenden erop dat het onderscheid duur en goedkoop al-
leen niet maatgevend is voor het eventueel instellen van een numerus fixus 
op grond van een verwacht overschot op de arbeidsmarkt. Zoals gezegd 
gaat het hierbij om dure studierichtingen met een beperkt substitutie-effect. 
Zoals de ondergetekenden reeds stelden op blz. 21 van de memorie van ant-
woord kan een bevredigende oplossing van het selectievraagstuk pas ge-
vonden worden als een algemene propedeuse is ingevoerd en als daarbij 
verwijsmogelijkheden bestaan. Een zeer goede voorlichting aan de aanko-
mende studenten over hun kansen na één jaar is daarbij een essentiële voor-
waarde. In afwachting van de totstandkoming van een dergelijke regeling 
geven zij de voorkeur aan de selectie zoals beschreven in de memorie van 
antwoord. 

De gevolgen voor het hoger beroepsonderwijs 

In antwoord op de vraag van de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en 
C.H.U. betreffende de h.b.o.-abituriënten delen de ondergetekenden mee 
dat in de voorgestelde toelatingsregeling tot het eerste cursusjaar van stu-
dierichtingen met een numerus fixus geen onderscheid wordt gemaakt naar 
de vooropleiding van de gegadigden voor zover deze vooropleiding een 
recht op toelating geeft tot deze studierichtingen. Indien afgestudeerden van 
het hoger technisch onderwijs en het hoger agrarisch onderwijs hun studie 
willen voortzetten in verwante richtingen in het wetenschappelijk onderwijs, 
dienen zij zich als aanstaande eerstejaars aan te melden. In de betrokken stu-
dierichtingen is tot nu toe alleen voor de diergeneeskunde en de biologie 
een numerus fixus vastgesteld. 

Leraren met een tweedegraads bevoegdheid kunnen op grond van artikel 
27 bis van de Wet op het wetenschappelijk onderwijs toegelaten worden tot 
een vierde of vijfde cursusjaar. Vooralsnog is het onwaarschijnlijk dat voor 
deze cursusjaren de inschrijving moet worden beperkt, omdat het hier voor-
namelijk gaat om studierichtingen waarvan in hogere cursusjaren de onder-
wijscapaciteit tamelijk flexibel is. 

In antwoord op de desbetreffende vraag van de leden van de C.P.N.-fractie 
delen de ondergetekenden mee, dat het voorliggende wetsontwerp juist be-
oogt, zoals zij in het voorgaande hebben uiteengezet, de totale capaciteit van 
het wetenschappelijk onderwijs te vergroten. Van een desastreuze verstop-
pende werking in de onderwijssectoren buiten het w.o. zal huns inziens geen 
sprake zijn. Zij verwachten dan ook niet dat de doorstromingskansen van 
h.a.v.o.-afgestudeerden door dit wetsontwerp nadelig zullen worden beïn-
vloed. 

Voorts mogen zij in dit verband verwijzen naar hetgeen zij hiervoor geant-
woord hebben op de vragen van de leden van de V.V.D.-fractie over de zoge-
naamde parkeerstudies. 

2 Tweede Kamer, zitting 1974-1975,12 929, nrs. 13-14 9 



Selectie en plaatsing 

Ter beantwoording van door de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en 
C.H.U. gestelde vragen over de aan het einddiploma v.w.o. verbonden rech-
ten willen de ondergetekenden allereerst verwijzen naar artikel 26 van de 
Wet op het wetenschappelijk onderwijs. In dit artikel wordt nl. bepaald, dat 
een ieder die in het bezit is van een v.w.o.-getuigschrift toelating heeft tot 
het afleggen van universitaire examens. Dit beginsel wordt ook in het thans 
voorliggende wetsontwerp niet aangetast. In dit verband kan worden gewe-
zen op hetgeen zij in de memorie van antwoord met betrekking tot hun voor-
keur voor integrale loting hebben gesteld over de betekenis van het met 
goed gevolg afleggen van het v.w.o.-examen. Zij merkten daarbij nl. op, dat 
het inherent is aan het huidige Nederlandse onderwijsstelsel, dat het beha-
len van een v.w.o.-diploma een noodzakelijke en tegelijk voldoende voor-
waarde is om tot het w.o. te worden toegelaten en in dit onderwijsstelsel een 
recht op toelating tot dit onderwijs geeft. 

Dit recht houdt echter niet in, naar de ondergetekenden o.m. in dit ver-
band eveneens in genoemde memorie opmerkten, dat door de bezitters van 
dit getuigschrift in alle gevallen het recht op het volgen van een specifiek 
door hen gekozen studierichting kan worden geëist. 

Bepaalde omstandigheden, zoals in de thans vigerende machtigingswet 
en in het huidige wetsontwerp voorzien, kunnen het noodzakelijk maken dit 
recht voor bepaalde studierichtingen voor een bepaalde tijd te beperken. Dit 
laat echter in principe dit recht tot toelating tot het w.o. onverlet. 

Naar ook uit de memorie van toelichting en de memorie van antwoord van 
voorliggend wetsontwerp genoegzaam blijkt, dient de toelating tot bepaalde 
studierichtingen alleen te worden beperkt op grond van overwegingen van 
kwantitatieve aard. Wijziging van de bestaande regeling betreffende de toe-
lating tot het w.o. in kwalitatieve zin, zoals deze is vervat in meergenoemd 
artikel 26 van de Wet op het wetenschappelijk onderwijs, achten zij, vooruit-
lopende op de in de memorie van antwoord aangekondigde plannen met 
betrekking tot de structurering van het gehele tertiaire onderwijs, noch ge-
wenst, noch noodzakelijk. Zoals uit het voorgaande moge blijken worden de 
toelatingsrechten tot het wetenschappelijk onderwijs geregeld in de Wet op 
het wetenschappelijk onderwijs. Een wijziging van deze rechten dient der-
halve te geschieden door een wijziging van de Wet op het voortgezet onder-
wijs. 

Met betrekking tot de door de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en 
C.H.U. gestelde vraag over het recht op toegang tot de examens in het w.o. van 
v.w.o.-abituriënten, die hun kennis hebben opgedaan op vervangende parti-
culiere instellingen, merken de ondergetekenden op dat de thans vigerende 
machtigingswet noch het voorliggende wetsontwerp voorzien in de moge-
lijkheid de inschrijving van extraneï te beperken. Volgens de thans geldende 
wettelijke bepalingen kan een ieder zich als extraneus laten inschrijven om 
in de studierichting van zijn voorkeur examens af te leggen mits hij de daar-
toe vereist examenbevoegdheid heeft. 

De ondergetekenden vertrouwen erop, dat met het bovenstaande tevens 
de vraag van de leden van de V.V.D.-fractie betreffende het formele recht op 
onderwijs genoegzaam is beantwoord. 

De verder door de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. over 
de selectie en plaatsing gestelde vragen, beantwoorden de ondergeteken-
den gaarne als volgt. 

Zij zijn inderdaad van mening, naar zij in de memorie van antwoord op-
merkten, dat het onbillijk is als kleine verschillen in numeriek rendement 
(vastgesteld voor groepen) leiden tot grote verschillen in behandeling van 
individuen. Hetzelfde geldt in het geval van gewogen loting, zeker, zoals zij 
eveneens in de memorie van antwoord opmerkten, indien de gegadigden 
met een hoger gemiddeld eindexamencijfer een aanmerkelijk grotere inlo-
tingskans zouden krijgen. Het gaat bij de selectieproblematiek naar hun me-
ning om de vraag welk stelsel het meest rechtvaardig is. Daarbij doet alleen 
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een stelsel van algehele loting recht aan de eis van gelijke rechten voor 
v.w.o.-gediplomeerden. Indien toch een stelsel toegepast zou worden dat 
verschillende individuen verschillende kansen op toelating geeft, zal een 
dergelijk verschil in behandeling op een duidelijke manier gerechtvaardigd 
moeten kunnen worden. 

De ondergetekenden menen in de memorie van antwoord op de blz. 18 en 
19 voldoende uiteengezet te hebben dat een dergelijke rechtvaardiging zeer 
moei lijk te geven zal zijn bij het hanteren van eindexamens of leeftijd alsse-
lectiecriterium. Zij wijzen er nog op dat een vertaling van verschillen in nu-
meriek rendement per groep (vastgesteld in het verleden) naar verschillende 
kansen op studiesucces per individu (in de toekomst) niet of nauwelijks te 
rechtvaardigen is in verband met de onbetrouwbaarheid van dergelijke 
voorspellingen, zeker niet als een groot verschil in behandeling van indivi-
duen daarvan het gevolg zou zijn. 

De keuze van het achtste vak voor het eindexamen v.w.o. geschiedt door 
de betrokken leerling. De schoolleiding beslist evenwel of een achtste vak in 
het eindexamenpakket mag worden opgenomen. 

Telkenjare voor 1 oktober dient de schoolleiding bij de inspectie voor het 
v.w.o. een opgave in te dienen van degenen, die in dat cursusjaar eindexa-
men v.w.o. wensen af te leggen, met vermelding van de door hen voordat 
examen gekozen vakken. Daarbij moet aangegeven zijn in gevallen van een 
achtste vak, welk dat achtste vak is. de inspectie heeft tot taakte controle-
ren of hieraan de hand wordt gehouden. 

Voorde plaatsing van studenten bij studierichtingen, waarvoor geen nu-
merus fixus geldt, doch wel een plaatsingscommissie is ingesteld, wordt in 
onderling overleg aan de hand van de verstrekte opgaven door de onder-
scheidene in deze plaatsingscommissie vertegenwoordigde instellingen 
over de bij hen bestaande plaatsingsmogelijkheden een verdeelsleutel op-
gesteld. Plaatsing van studenten in deze studierichtingen geschiedt, zoals de 
ondergetekenden reeds in de memorie van antwoord mededeelden, vol-
gens criteria, die door de Centrale Commissie Aanmelding en Plaatsing a.s. 
eerstejaarsstudenten in een aantal richtlijnen worden vastgelegd. De door 
de a.s. studenten opgegeven voorkeuren worden aan deze criteria getoetst. 

De ondergetekenden wijzen er hierbij op dat capaciteitsaanpassing bij ge-
bleken verschuivingen in deze voorkeuren niet is uitgesloten. Voorwaarde in 
deze is echter wel, dat dergelijke verschuivingen niet het gevolg zijn van 
min of meer toevallige zeer tijdgebonden omstandigheden, die als een soort 
modeverschijnsel zijn te beschouwen. Wel vergt de aanpassing van de op-
leidingscapaciteit de nodige tijd, zodat deze in het algemeen zal moeten 
plaatsvinden in het kader van een meerjarenprognose. 

Mogelijke voorkeu ren van de zijde van de instellingen spelen bij de plaat-
sing van a.s. eerstejaarsstudenten geen rol. 

De Centrale Commissie Aanmelding en Plaatsing, voor welke het Centraal 
Bureau Aanmelding en Plaatsing de administratieve ondersteuning ver-
zorgt, brengt reeds jaarlijks verslag uit over haar activiteiten. De beide Ka-
mers der Staten-Generaal worden de jaarverslagen van genoemde commis-
sie steeds ter kennisneming toegezonden. Een wettelijke plicht voor het bu-
reau tot openbare verslaglegging achten de ondergetekenden derhalve 
niet alleen niet nodig, doch gezien de positie van dit bureau ook niet op zijn 
plaats. Zij zijn wel bereid de plicht tot jaarlijkse verslaglegging van de Cen-
trale Commissie Aanmelding en Plaatsing desgewenst in een richtlijn aan 
deze commissie vast te leggen, dan wel in de beschikking, waarbij deze com-
missie, indien dit wetsontwerp tot wet wordt verheven, opnieuw wordt inge-
steld. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen op welke onderdelen wordt ge-
doeld, die niet in het eindexamen v.w.o. zijn opgenomen en waarvan de aan-
dacht zou worden afgeleid indien het gemiddelde eindexamencijferals 
criterium bij de selectie zou worden gehanteerd. Volgens de ondergeteken-
den gaat het daarbij om vakken, waarvoor wel een rapportcijfer wordt gege-
ven, doch die niet voor het resultaat van het af te leggen eindexamen mee-

Tweede Kamer, zitting 1974-1975,12 929, nrs. 13-14 11 



tellen. In het cursusjaar, waarin het eindexamen wordt afgelegd, kunnen dit 
vakken zijn als maatschappijleer, godsdienst en gymnastiek. In de aan het 
eindexamen voorafgaande cursusjaren gaat het daarbij voorts nog om de 
vakken, die de kandidaat niet als eindexamenvak zal kiezen. Het opnemen 
van deze onderdelen in de selectieprocedure zou in feite betekenen, dat voor 
het eindexamen meer vakken gaan meetellen dan het volgens de thans gel-
dende regelingen terzake vastgestelde aantal. De ondergetekenden hebben 
hier bezwaren tegen. 

De vraag van de leden van deze fractie of de ondergetekenden er van op 
de hoogte zijn, dat uitCBS-publikaties blijkt dat er een positieve correlatie 
bestaat tussen studierendement en eindexamencijfers beantwoorden de on-
dergetekenden bevestigend. Zij willen er daarbij echter wel op wijzen, dat 
deze correlatie niet voor alle studierichtingen duidelijk is. Reeds eerder in 
deze nota alsook in de memorie van antwoord hebben zij erop gewezen dat 
het hier om een statistisch verband gaat, dat echter niet voldoende sterk is 
om voor elk individu als een valide prognose te dienen. 

De door de leden van deze fractie aangehaalde zinsnede uit de memorie 
van antwoord ten aanzien van de voorhanden kennis over selectiemogelijk-
heden, dient dan ook zo te worden verstaan, dat nog onvoldoende op objec-
tieve en overtuigende wijze het te verwachten studiesucces per individu kan 
worden aangetoond. De vraag van deze leden of het mogelijk is aan uitgelo-
te studenten te doen weten of, en zo ja wanneer, zij de studie van hun keuze 
alsnog kunnen aanvangen, beantwoorden de ondergetekenden ontkennend. 
Zij zien daartoe binnen het huidige wettelijke kader geen mogelijkheden. 

Van de mening van de leden van de DS'70-fractie, dat het ongewenst moet 
worden geacht voor de toelating tot het w.o. betekenis toe te kennen aan het 
schoolonderzoek, namen de ondergetekenden goede nota. 

Naast hetgeen zij over de betekenisvan het schoolonderzoek reeds in de 
memorie van toelichting en in memorie van antwoord opmerkten, willen zij 
er in dit verband nog op wijzen, dat bij veel vakken het centraal schriftelijk 
examen slechts over een gedeelte van de examenstof of van de vaardighe-
den, die bij het eindexamen getoetst worden, kan gaan. 

Met dit centraal schriftelijk examen is het namelijk niet mogelijk alle ver-
eiste vaardigheden om dit eindexamen met goed gevolg af te kunnen leggen, 
te toetsen. Dit dient te worden opgevangen door het schoolonderzoek. 

In antwoord op de vraag van de leden van de fractie van het G.P.V. of bij 
de integrale loting het pure toeval niet veel sterker naar komt in vergelijking 
met een universitair toelatingsexamen mogen de ondergetekenden verwij-
zen naar hetgeen zij hierboven antwoordden op een dergelijke vraag van de 
leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. In de memorie van ant-
woord voerden zij tegen een universitair toelatingsexamen als belangrijkste 
bezwaar aan dat daarmee geen recht wordt gedaan aan de betekenis van het 
v.w.o.-examen in het huidige onderwijsstelsel. Zij willen in dit verband 
voorts nogmaals wijzen op een ander bezwaar, dat zij in de memorie van 
antwoord tegen een universitair toelatingsexamen naar voren brachten, nl. 
dat het op korte termijn nauwelijks mogelijk zal zijn die valide en betrouwba-
re toetsen te ontwerpen die, indien men deze methode verantwoord wil toe-
passen, noodzakelijk zijn. 

Naar aanleiding van de vraag van deze leden of leerlingen die geen moeite 
meer behoeven te doen om in het bezit te komen van een v.w.o.-getuig-
schrift hiervan geen nadelige gevolgen voor hun persoonlijkheidsvorming 
zouden ondervi nden willen de ondergetekenden wijzen op de situatie met 
betrekking tot de toelating tot het w.o. vóór de inwerkingtreding van de vige-
rende machtigingswet. Ook in die situatie was het mogelijk dat goede leer-
lingen minder of geen moeite behoefden te doen om het v.w.o.-getuigschrift 
te behalen. Het is de ondergetekenden niet bekend dat zulks nadelige gevol-
gen voor de persoonlijkheidsvorming van betrokkenen gehad zou hebben. 

Watten slottedevraag van deze leden betreft of het wel correct genoemd 
mag worden dat de bewindslieden het rapport van de werkgroep-Wiegers-
ma ogenschijnlijk instemmend noemen en hun lotingssysteem bijna voor-
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stellen als een rechtstreeks voortvloeisel daaruit, terwijl toch volstrekt duide-
lijk is dat deze werkgroep met de selectie een heel andere kant op wilde, wi j-
zen de ondergetekenden op hetgeen ten aanzien van deze materie gesteld is 
in de memorie van toelichting bij het onderhavige wetsontwerp. In deze me-
morie van toelichting worden op de blzn. M e n 15 een aantal bezwaren op-
gesomd welke volgens de ondergetekenden kleven aan het door de com-
missie-Wiegersma voorgestelde selectiestelsel, waarin een topgroep die 
een hoog gemiddeld eindexamencijfer heeft behaald in elk geval tot de stu-
die zou worden toegelaten. 

Het instemmend vermelden door de ondergetekenden van het rapport 
van de werkgroep-Wiegersma heeft, zoals volgens hen ook in de memorie 
van antwoord duidelijk naar voren komt, in het bijzonder betrekking op de 
hierin genoemde criteria, waaraan een selectieprocedure dient te voldoen. 

Studierendement 

Bij de beantwoording van de vragen, die in dit kader door de leden van de 
fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. werden gesteld, zullen de ondergeteken-
den gebruik maken van de gegevens die het Centraal Bureau voor de Statis-
tiek publiceerde in de CBS-Mededelingen nr. 76.18 en nr. 76.19 betreffende 
de studieloopbaan van de studentencohorten 1961/'62 en 1962/'63. Daar-
naast zal gebruik worden gemaakt van meer gedetailleerde gegevens, die 
het CBS niet publiceerde. 

De eerste vraag, die door deze leden is gesteld, of informatie beschikbaar 
is omtrent de studiesnelheid van de categorieën, die zijn onderscheiden, 
kunnen de ondergetekenden bevestigend beantwoorden. Zij wijzen hierbij 
o.m. op de tabellen 6en 7 van de CBS-Mededelingen no. 76.18 Als voor-
beeld is voor de studierichting geneeskunde in onderstaand staatje een 
overzicht gegeven van de informatie, die daarnaast nog beschikbaar is bij 
het CBS. 

Geslaagden voor het kandidaatsexamen binnen 8 jaar naar gemiddeld examencijfer 
v.h.m.o, leeftijd bij behalen v.h.m.o. diploma en aantal jaren, waarbinnen het 
kandidaatsexamen werd afgelegd, geneeskunde, mannen, studentencohorten 
1961/'62 en 1962/'63 

Leefti jd bij behalen Gemiddeld Aantal Waarvan geslaagde 
v.h.m.o.-diploma' eindexamencijfer geslaagden binnen .... jaar 

v.h.m.o. (in % cumulatief) 
(alle vakken) 

3 4 5 

minder dan 6V4 113 36 85 94 
6/2 tot 7 85 52 85 100 
7 en hoger 122 53 89 96 

minder dan 6V4 109 26 78 97 
6V2 tot 7 94 26 77 88 
7 en hoger 90 48 87 96 

minder dan 6Vi 145 23 66 90 
6'/ Ï tot 7 93 20 73 95 
7 en hoger 80 44 83 98 

minder dan 6% 367 28 72 93 
6'/2 tot 7 272 32 78 94 
7 en hoger 292 49 86 96 

1 Voor h.b.s. zijn de categorieën: 17 jaar en 
jonger, 18 jaar en 19 jaar en ouder. 
Voor gymnasium zijn de categorieën: 
18 jaar en jonger, 19 jaar en 20 jaar en 
ouder. 

17/18 jaar en jonger 

18/19 jaar 

19/20 jaar en ouder 

Totaal 
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Op een desbetreffende vraag van de leden van de fracties van de K.V.P., 
A.R.P. en C.H.U., delen de ondergetekenden mede, dat de categorie oudere 
eerstejaarsstudenten heterogeen is samengesteld. Zij omvat o.m. (a) studen-
ten, die het v.h.m.o. vertraagd hebben doorlopen, (b) studenten, die na het 
behalen van het v.h.m.o.-diploma een hogere beroepsopleiding hebben ge-
volgd, (c) studenten, die eerst het mulo-diploma hebben behaald en daarna 
naar de h.b.s. zijn gegaan en (d) studenten die, na al dan niet bij het v.h.m.o. 
te hebben gedoubleerd, eerst in militaire dienst zijn gegaan of eerst een aan-
tal jaren hebben gewerkt. 

Een derde vraag van deze leden betreffende een verklaring van de ver-
schillen in studierendement tussen gymnasium-en h.b.s.-abituriënten op 
grond van het verschil in leeftijd én gemiddeld cijferniveau wordt hieronder 
beantwoord door een nadere uitsplitsing van de gegevens vermeld in de 
door deze leden bedoelde tabel. 

Numeriek rendement voor het kandidaatsexamen binnen 8 jaar naar v.h.m.o.-diploma, 
leeftijd bij behalen v.h.m.o.-diploma en gemiddeld eindexamencijfer voor alle vakken, 
geneeskunde, mannen, studentencohorten 1961/'62 en 1962/'63 

Gemiddeld eindexamen- Leeft i jd bi j behalen v.h.m.o.-diploma' 
cijfer v.h.m.o. (alle 
vakken) 17/18 jaar en jonger 18/19 jaar en ouder 

gymn.-B h.b.s.-B gymn.-B h.b.s.-B 

minder dan 6'/2 92 68 81 60 
6% to t 7% 90 77 82 73 
7V4 en hoger 100 86 89 91 

1 Voor h.b.s. zijn de categorieën: 17jaaren 
jonger, 18 jaar en ouder. Voor gymnasium zijn 
de categorieën: 18 jaar en jonger, 19 jaar en 
ouder. 
Bron: CBS-Mededelingen no. 76.19. 
Uit dit overzicht blijkt dat gymnasium-abitu-
riënten voor vergelijkbare categorieën een ho-
ger rendement behalen dan h.b.s.-abituriën-
ten. 

Naar aanleiding van het verzoek van deze leden tot precisering en adstru-
ering van de conclusie, dat 'een hoger gemiddeld eindexamencijfer of een 
lagere leeftijd van deze cohorten niet altijd tot een hoger rendement leidde' 
merken de ondergetekenden het volgende op. Zij beoogden met deze con-
clusie aan te geven dat op grond van het statistische materiaal niet eendui-
dig mag worden geconcludeerd dat bij een lager gemiddeld eindexamencij-
fer of bij het begin van een w.o.-studie op latere leeftijd het rendement zon-
der meer lager zal zijn dan in geval van een hoger gemiddeld eindexamen-
cijfer resp. in geval van de aanvang van de studie op jongere leeftijd. Onder 
meer blijkt dit uit het feit, dat van de mannelijke studenten, die behoren tot 
de jongste leeftijdsgroep van de studentencohorten geneeskunde 1961/'62 
en 1962/'63 met een gemiddeld eindexamencijfer van minder dan 6V2,83% 
het kandidaatsexamen aflegde binnen 8 jaar, tegen 82% van degenen die 
een gemiddeld eindexamencijfer hadden van 6V2 tot 7. Eenzelfde verschijn-
sel deed zich voor bij de categorie 18/19 jarigen van deze studentencohor-
ten, waarvan degenen met een 7 of hoger een lager rendement hadden dan 
degenen met een 6V2 tot 7. Hoewel deze verschillen gering zijn, doorbreken 
zij het patroon op grond waarvan voor bepaalde categorieën een ander ren-
dementzou mogen worden verwacht. 

De vraag van meergenoemde leden of er verschillen in studiesnelheid op-
treden, die samenhangen met het verschil tussen het gemiddelde cijfer voor 
de kernvakken en voor alle vakken is, zoals uit onderstaand overzicht blijkt, 
niet altijd positief te beantwoorden. 
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Geslaagden voor het kandidaatsexamen binnen 8 jaar naar gemiddeld eindexamencijfer 
v.h.m.o. en aantal jaren, waarbinnen het kandidaatsexamen werd afgelegd, geneeskunde, 
mannen, cohorten 1961/'62 en 1962/ '63 

Gemiddeld Aantal I Waarvan geslaagd binnen . ... jaar NR (8) 
eindexamen- geslaagden (in % cumu latief) 
cijfer cijfer 

A B 

3 4 5 

A B A B A B A B A B 

minder dan 6 126 69 18 19 59 68 87 91 61 63 
6 tot 6V4 151 298 31 30 68 73 95 94 72 74 
6V4 tot 7 163 272 28 32 82 78 96 94 74 76 
7 tot 7H 116 186 35 46 80 85 94 96 83 81 
71/4 en hoger 315 106 49 54 88 89 97 96 85 87 

Totaal 931 36 78 94 76 

A = kernvakken; B = alle vakken. 

De Staatssecretaris van Onderwijs en Wetenschappen, 
G. Klein 
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